

## مستخلص الرسالة

"التسليم لله ورسوله صلى الله عليه وسلم في ضوء القرآن الكريم وأثره في حياة المسلم دراسة موضوعية"

يستطلع هذا البحث دراسة التسليم لله ورسوله في ضوء القرآن الكريم وأثره في حياة المسلم دراسة موضوعية، وذلك يجمع الآيات التي تشمل كلمة التسليم ومشتقاتها وفي ما معناها، ثم دراستها دراسة وافية، وذكر أثر التسليم في حياة المسلم.

وتكمن أهمية الموضوع في أمور: أولها: تناول القرآن الكريم للتسليم لله ورسوله واهتمامه بموضوع التسليم، لأن حياة العبد لا تستقيم إلا بالتسليم لله ورسوله واتباع أوامره واجتناب نواهيه، وثانيها: إن عدم التسليم يجعل المسلم في حيرة من أمره، وأن اعتراضه لا يقدم ولا يؤخر، وثالثها: أن التسليم لله ورسوله سبب للفوز برضا الله.

ويتكون البحث من مقدمة وتحميد وأربعة فصول وخاتمة وفهارس.

واشتملت المقدمة على أهمية الموضوع وأسباب اختياره ومنهج البحث، واشتمل التمهيد على أن اساس التوحيد هو التسليم، وأن الاستسلام لله كانت دعوة جميع الرسل، واشتمل الفصل الأول على تعريف التسليم، وذكر معاني التسليم في الكتاب والسنة، واشتمل الفصل الثاني على حقيقة التسليم وعلاقته بالإيمان والآثار المترتبة عليه في الدنيا والآخرة، واشتمل الفصل الثالث على منهج الأنبياء وهو الدعوة إلى التسليم، وذكر نماذج من تسليمهم وذكر بعض نماذج الصالحين، واشتمل الفصل الرابع على خطر الاعتراض على نصوص الوحيين ومسالك المعترضين عليها ثم الخاتمة وفيها ضرورة التسليم لله وأن فلاح الإنسان في الدنيا والآخرة يكون بالتسليم، ثم الفهارس.

إعداد الطالب: حسن علي سويد الزهراني

المشرف الأكاديمي: الدكتور مسعود محمد القحطاني

## **Abstract**

### **Submission To Allah And His Prophet In Light Of The Holy Quran And Sunnah**

The research tackles submission to Allah and His prophet in view of the Holy Quran and its effect on Muslim's life through a subjective study by collecting the verses including the word submission and its derivatives and meaning and studying them comprehensively along with mentioning the effect of submission on Muslim's life.

The importance of the subject lies in the following: Firstly, The Holy Quran tackled submission to Allah and His prophet and cared about submission because Muslim's life can't be perfect without submission to Allah and His prophet and following His orders and avoiding His prohibitions. Secondly, non-submission makes Muslim confused and that objection does not make difference. Thirdly, submission to Allah and His prophet is the way to Allah's pleasure.

The research consists of an introduction, preamble, four chapters, conclusion, and indexes.

The introduction included the importance of the subject and reasons for selecting it as well as the research methodology. The preamble included that the base of monotheism on submission and that the call of all prophets were to submission to Allah. Chapter one included the definition of submission and meanings of submission in the Holy Quran and Sunna. Chapter two included the reality of submission and its relation to faith and its consequences in this life and hereafter. Chapter three included that the prophets' method was call to submission besides mentioning examples of their submission to Allah as well as examples of good people. Chapter four included the risk of objection to texts of the Holy Quran or Sunna and the objectors methods. The conclusion showed the necessity of submission to Allah and that Muslim's success in this life and hereafter cannot be achieved without submission to Allah and his prophet.

Prepared by : HASSAN ALI SOWID ALZHRANI

Academic supervisor : DR. MASOUD MOHAMED ALGAHTANI